
 

 

   Komisija za pokojninske in invalidske zadeve                                   
 

Ljubljana, 7. 6. 2023 
 

Zapisnik 9. redne seje Komisije za pokojninske in invalidske zadeve, 
ki je potekala v sredo, 7. 6. 2023 s pričetkom ob 11.10 uri na hibridni način v spletnem 

okolju ZOOM in na ZDUS 
 
Prisotni člani: Nežka Ivanetič, Silva Koželj, Jože Bregant 
 
Opravičeno odsotni člani: Boža Vitežnik Raj (pisno potrdilo k sklepčnosti in predlogu 
sklepov), Slavica Mirt in Milan Tepej 
 
Prisotni drugi vabljeni: Janez Sušnik, Vera Pečnik, Jožica Puhar, Erik Hofbauer 
 
Opravičeno odsotni vabljeni: Anka Tominšek 
 
AD 1 Ugotovitev sklepčnosti  in potrditev  dnevnega reda 9. redne seje komisije 
 
Sklep št. 1: Ugotovi se sklepčnost upoštevaje pisno potrdilom k sklepčnosti in predlogu 
sklepov opravičeno odsotne članice Bože Vitežnik Raj ter se potrdi razširjen dnevni red 9. 
redne seje komisije z novo 5.b točko: 

1. Ugotovitev sklepčnosti  in potrditev  dnevnega reda 9. redne seje komisije 
2. Pregled realizacije sklepov in potrditev zapisnika 8. redne seje komisije dne 31. 1. 

2023 
3. Izredno usklajevanje pokojnin v letu 2023 (Zakon o spremembah in dopolnitvah 

Zakona o izvrševanju proračunov Republike Slovenije za leti 2023 in 2024) 
4. Zakon o spremembah in dopolnitvah Zakona o pokojninskem in invalidskem 

zavarovanju 
5. Razno 

a) Poročanje o predlogih ZDUS danih MDDSZ v zvezi s pokojninsko reformo 
b) Razprava o dodatku za pomoč in postrežbo  

 

AD 2 Pregled realizacije sklepov in potrditev zapisnika 8. redne seje komisije dne 31. 1. 
2023 
 
Nežka Ivanetič je poročala, da so na prejšnji seji razpravljali o valorizaciji pokojnin in sklenili, 
da naj se pokojnine uskladijo, poleg redno, tudi izredno glede na inflacijo in dodatni 1 % 
zaradi prikrajšanja upokojencev iz preteklih ne usklajevanj. Naš dopis je bil dan Svetu ZPIZ, 
slednji je sprejel sklep o dveh predlogih za uskladitev pokojnin. Šele po številnih 
intervencijah je MDDSZ kot tudi predsednik vlade dal drugačen predlog, ki obsega štiri 
ukrepe. Iz zadnjega dopisa MDDSZ izhaja, da bo dvomesečni dvig pokojnin eventualno tudi v 
januarju. Potrebno bi bilo premisliti, ali bi ponovno naslovili predlog na Svet ZPIZ. Na prejšnji 
seji je bilo tudi obravnavano vprašanje vdovskih pokojnin. Glede tega, da bi se delež vdovskih 
pokojnin povečal iz sedanjih 15 % na 25 %, nismo prejeli nobenega odgovora. Sklepi komisije 
se skratka delno izvršujejo. Prisotne je vprašala po morebitnih pripombah na zapisnik in 
poročilo o izvršitvi sklepov. 



 

 

 
Sklep št. 2: Potrdi se poročilo o izvršitvi sklepov in se potrdi zapisnik 8. redne seje komisije 
dne 31. 1. 2023 z ugotovitvijo, da se sklepi deloma še niso izvršili. 
 
AD 3 Izredno usklajevanje pokojnin v letu 2023 (Zakon o spremembah in dopolnitvah 
Zakona o izvrševanju proračunov Republike Slovenije za leti 2023 in 2024) 
 
Janez Sušnik je komentiral, da ne razume predlaganega draginjskega dodatka 1,8 % za 
november in december, saj če gledamo minimalno pokojnino za 40 let delovne dobe in 
znesek tega dodatka, ki ga krije ZIPRS, bo minimalna pokojnina za 40 let delovne dobe, t.j. 
700 evrov dosežena šele v mesecu februarju 2024. Sklep Sveta ZPIZ ni bil uresničen. 
 
Silva Koželj je dejala, da je tak predlog ministrstva in vlade sramoten in za nas podcenjujoč. 
Prisotne je seznanila, da bosta članici Sveta ZPIZ razpravljali na seji o odgovor vlade. Že na 
prejšnji seji Sveta ZPIZ je bil sprejet sklep o podcenjujočem odnosu vlade do upokojencev. In 
do pred kratkim s strani vlade ni bilo nobenega pisnega odgovora in se s tem do Sveta ZPIZ in 
upokojencev obnašajo ignorantsko. S takimi ukrepi pa tudi rušijo sam temelj pokojninskega 
sistema. Tak ukrep tudi ne bo nič vplival na samo usklajevanje pokojnin. 
 
Erik Hofbauer je povedal, da smo prejeli dva odgovora. Na prvi tiskovni konferenci smo 
ugotovili, da je bila uskladitev manjša kot je bila inflacija. Zato smo predlagali dve opciji 
uskladitve, da se doseže s koalicijsko pogodbo določeno povečanje minimalne pokojnine za 
40 let delovne dobe. Je pa opozoril na odgovor državnega sekretarja MDSSZ, da predlog za 
uskladitev pokojnin ni bil skladen z določbami ZPIZ-2. Ob drugi novinarski konferenci je bilo 
rečeno, da je takrat predlagana uskladitev nemogoča. Vlada je na seji 25. 5. 2023 odločila, da 
ne dajo soglasja k predlogu Sveta ZPIZ za izredno valorizacijo pokojnin in dali svoj predlog 
ukrepov. Koalicija je nato predlagala v DZ RS amandma k ZIPRS, ki določa le 1,8 % dodatka k 
pokojnini za dva meseca, ne gre za izredno uskladitev. Po drugem branju pa je vlada sočasno 
sprejela odločitev kot omenjeno prej. Za dodatni predlog za dodatek še v januarju, bodo 
morali ponovno dopolniti ZIPRS. In ta moment bi morali izkoristiti, da bi z novo spremembo 
in dopolnitvijo ZIPRS zahtevali izredno uskladitev pokojnin. Omenil je še zimski letni dodatek, 
ki bo prav tako krit iz ZIPRS. 
 
Nežka Ivanetič se je z vsem povedanim strinjala. Je pa tudi skrbno poslušala seje DZ RS, 
Odbora za delo, družino, socialne zadeve in invalide ter Odbor za peticije, človekove pravice 
in enake možnosti, kjer je bila edina točka izboljšanje položaja starejših. Odbor za peticije,  
človekove pravice in enake možnosti nima posebnega vpliva, na odboru za delo je veliko 
govoril državni sekretar MDDSZ in vsi so se strinjali, da je socialni položaj upokojencev slab in 
je treba poskrbeti za tiste z najnižjimi pokojninami, in njih bodo z ukrepi zaščitili. Bolje bi bilo, 
da bi prišlo do 1,8 % valorizacije, ne pa da to dajo k pokojninam kot dodatek. Potrebno bo 
vložiti veliko truda, da povemo, da upokojenci nismo zadovoljni s takim povečanjem 
pokojnin in nismo zadovoljni z višino pokojnin. 
 
Silva Koželj je povedala, da se odločevalci res sprenevedajo. Tisti, ki imajo nizko pokojnino in 
jim želijo z ukrepi pomagati, niso dosegli polne pokojninske dobe. Je to delna pokojnina oz. 
odraz delovne dobe, ki jo je nekdo dosegel. Čas je, da povemo, da je pokojninski sistem 
naravnan tako, da določa uskladitve pokojnin.  



 

 

 
Nežka Ivanetič je k prej navedenim sejam dodala, da je poslanka SDS podala konkretne 
predloge, za izboljšanje gmotnega položaja upokojencev, katerim so pritrjevali, pa so bili 
sprejeti sklepi opoziciji. Zagovarjati moramo, da morajo biti pokojnine pravične. 
 
Jože Bregant je dodal, če je oseba plačevala daljšo pokojninsko dobo, doseže boljši rezultat. 
Uskladitev mora biti v % in nikakor ne v nominalnih zneskih. Kar se tiče stališč Levice, da bi se 
dalo vsem enako, to ni vzdržno. Realna vrednost se lahko obdrži le z usklajevanjem v %.  
 
Jožica Puhar je predlagala, da moramo zahtevati, da vlada upošteva sistemski zakon, socialni 
vidik pa mora biti krit iz socialnih transferjev in ne iz pokojninske blagajne. 
 
Vera Pečnik je vprašala glede tega dodatka, ali se povečuje vsak mesec. 
 
Janez Sušnik je predlagal, da bi poleg dodatka predlagali 1,8 % izredne uskladitve v januarju 
in nato še redno v februarju. 
 
Nežka Ivanetič je predlagala, da se sprejeme sklep z zahtevo za izredno valorizacijo pokojnin 
za 1,8 % od novembra dalje (ne kot dodatek). 
 
Erik Hofbauer je povedal, da je ZIPRS sprejet in bo novembra in decembra to kot dodatek. Za 
januar pa tega še ni v ZIPRS in se to lahko zahteva z lobiranjem, da se doseže izredno 
valorizacijo 1,8 % v januarju. 
 
Sklep št. 3: Komisija za pokojninske in invalidske zadeve in ZDUS sta razočarana nad 
neizvršenim sklepom Sveta ZPIZ glede izredne uskladitve pokojnin in predlaganim 
ukrepom vlade ter, če že, naj 1,8 % predstavlja izredno uskladitev pokojnin in ne dodatka k 
pokojnini. Zahteva se tudi, da se s 1. 1. 2024 izvede izredna uskladitev pokojnin za 1,8 % in 
redna uskladitev pokojnin v februarju 2024 skladno z določbami ZPIZ-2.  
 
AD 4 Zakon o spremembah in dopolnitvah Zakona o pokojninskem in invalidskem 
zavarovanju 
 
Nežka Ivanetič je povzela, da gre v tem primeru za določene evidence, da ima ZPIZ pravico 
uporabljati osebne podatke, za drugačno evidentiranje delovnih nesreč ter za odmero pravic 
iz invalidskega zavarovanja. Spremenili se bodo tudi REK obrazci. Govora je tudi o 
Centralnem registru prebivalstva. Določal bo tudi izmenjavo evidenc med zavodom in 
izvajalci dolgotrajne oskrbe. Določena je tudi formulacija vdovske pokojnine, pri tem pa ni 
govora o povečanju iz 15 na 25 %. Dodala pa je, da že dve desetletji kroži predlog, katerega 
zadnjih osem let zagovarja tudi Anka Tominšek, da bi imeli pravico do (deleža) vdovske 
pokojnine tudi tiste vdove/vdovci, ki ne bi izpolnjevale pogoja glede starost, pa je morala 
ostati v delovnem razmerju zaradi slabega socialnega položaja. Pogoj za pridobitev vdovske 
pokojnine je, da je imel pokojni pravico do pokojnine ali najmanj pet let delovne dobe in 
upravičena oseba – vdova, je morala doseči določeno starost.  
 
 
 



 

 

 
Silva Koželj je pripomnila, da gre zopet za uravnilovko. Ne glede na pogoje, bodo vsi dobili 
zajamčeno pokojnino. 
 
Nežka Ivanetič je dodala, da bo nekdo, ki je delal manj kot polno dobo imel manjšo starostno 
pokojnino, kot oseba z vdovsko pokojnino, ki je delala samo 15 let. 
 
Jožica Puhar je dodala, da moramo opozoriti, da bodo nove pravice ponovno ustvarile 
nepravilen položaj posameznikov. 
 
Sklep št. 4: Zahteva se dvig deleža vdovske pokojnine iz sedanjih 15 na 25 %.  
 
Sklep št. 5: Vdovam, ki so bile ob smrti zakonca v delovnem razmerju z namenom, da 
otroci prejemajo družinsko pokojnino v višjem znesku in ki bi sicer imele pravico do te 
pokojnine, vendar so zaradi otrok in nizkih dohodkov nadaljevale delovno razmerje, ter ob 
končanem šolanju otrok niso izpolnjevale pogojev glede starosti za priznanje pravice do 
vdovske pokojnine, se le-tem dodeli pravica do vdovske pokojnine. 
 
Sklep št. 6: Vdovska pokojnina mora biti odvisna od delovne dobe obeh zakoncev in ne 
vsem enako ne glede na delovno dobo, ker bi se tako ustvarjalo nove krivice. 
 
Sklep št. 7: Podpre se predlagano zakonsko rešitev glede načina izračuna pokojninske 
osnove za invalide, ki delajo s krajšim delovnim časom od polnega. 
 
AD 5 Razno 
 

a) Poročanje o predlogih ZDUS danih MDDSZ v zvezi s pokojninsko reformo 
 
Erik Hofbauer je povedal, da je bila v januarju imenovana delovna skupina za to področje. 
Januarja je bil sklican sestanek pri ministru Mescu, bili so prisotni še predstavniki SUS, 
Srebrne niti in predstavniki invalidov. Na drugem sestanku v februarju smo dali svoja stališča, 
ki so bila . Na tretji seji pa je razprava, ob množični zastopanosti organizacij, tudi mladih, je 
razprava povsem razvodenela. Po zadnjem srečanju vlade na Brdu nimamo nobenega 
materiala ali pisnega stališča vlade ali MDDSZ glede pokojninske reforme. Izhodišče je Bela 
knjiga  Svoje stališče in mnenja smo dali, odgovora nismo dobili. 
 
Silva Koželj je dodala, da je minister za delo, družino, socialne zadeve in enake možnosti 
glede priprave pokojninske reforme povzel, kadar napovedo več stvari naenkrat ustvarijo 
javno veliko zmede, strahov, tudi razočaranj, ker ni takojšnjega učinka. Razmišljajo, kako 
ustvariti drugačen pokojninski sistem, kako bi država zagotovila temeljni dohodek, da ne bi 
bil nihče pod pragom revščine in kako zagotoviti poleg tudi steber za dodatek k pokojnin, kot 
imajo npr. na Islandiji. Upokojitvena starost ni edino vprašanje pokojninske reforme. 
Evropska družba se stara in to predstavlja izziv. Po projekcijah se bo razmerje v Sloveniji med 
upokojenci iz 1:4 poslabšalo do točke v letu 2050, ko bo od 100 ljudi v Sloveniji 37 
upokojencev. Zato je potrebno razmišljati o več sredstvih za pokojninsko blagajno ali pa o 
spremembi samega sistema. 
 



 

 

 
Priloga 1 tega zapisnika so stališča glede pokojninske reforme, ki jih je ZDUS predložil 
MDDSZ. 
 
Priloga 2 tega zapisnika je zapis z okrogle mize o pokojninski reformi, ki je potekala na DMS 
2023 dne 24. 5. 2023. 
 

b) Razprava o dodatku za pomoč in postrežbo  
 
Nežka Ivanetič je točko dodala na dnevni red, ker so jo v statističnem poročilu zmotili podatki 
o številu upravičencev do dodatka za pomoč in postrežbo, ki je v zadnjih dveh letih znatno 
padlo, kljub temu, da je realnost potrebnih te pomoči povsem drugačna, kar se da sklepati 
po številnih pripombah sorodnikov morebitnih upravičencev. 
 
Silva Koželj je povedala, da so na Svetu ZPIZ ugotavljali ta padec števila in je bilo postavljeno 
vprašanje vzroka za to in je bilo povedano, da so imeli takrat pomanjkanje izvedencev, bili pa 
so tudi koronski ukrepi, ki so onemogočali ugotavljanje pravic. 
 
Komisija meni, da je število morebitnih upravičencev dejansko višje. 
 
Sklep št. 8: Komisija prosi strokovno službo ZPIZ za obrazložitev vzrokov, zakaj je število 
upravičencev do dodatka za pomoč in postrežbo v zadnjih dveh letih močo padlo. Kakšni so 
ti koronski ukrepi, ki so onemogočali ugotavljanje upravičenosti do pravice do dodatka za 
pomoč in postrežbo. Lečeči oz. družinski zdravnik dobro pozna zdravstveno stanje svojega 
pacienta in tudi kriterije za izpolnjenja pogoja, ali potrebuje tujo pomoč pri opravljanju  
osnovnih življenjskih potreb. Le – ta, pred izdajo predloga za uvedbo postopka pri ZPIZ za 
priznanja  tega  dodatka, pacienta osebno pregleda. Kje je vzrok, da se lečečemu zdravniku 
ne zaupa, čeprav je bilo jasno, da je bila v tem času velika umrljivost. Pred smrtjo 
upokojenca, pa velika obolevnost. 
Prosimo za podatke: 

- Koliko zahtevkov za DPP je bilo vloženo v zadnjih treh letih?  
- Koliko je bilo podanih izvedeniških mnenj v odsotnosti, koliko pri osebnih 

pregledih? 
- Koliko je bilo pozitivnih, koliko negativnih mnenj o potrebi po tuji pomoči in 

postrežbi? 
- Čas trajanja postopkov od dneva prejetega predloga lečečega - družinskega 

zdravnika za DPP do izdaje ustrezne odločbe (ne od dneva popolne medicinske 
dokumentacije, ker se trdi, da so bila podana negativna mnenja zato, ker 
medicinska dokumentacija ni bila popolna).  

 
 
Seja je bila zaključena ob 12.50 uri. 
 
Zapisala: 
Nika Antolašić        Nežka Ivanetič 
Tajnik ZDUS        Predsednica komisije 


